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Szijjártó Péter: sikerült rendezni az egyik korlátozott magyar-osztrák 

határátkelőhely helyzetét 
2023. július 7. – MTI, ORIGO,  Napi.hu, Vg.hu, Hirado.hu, Demokrata, MagyarHírlap, 

Elemi.hu 

Sikerült rendezni a Rajka és Németjárfalu közötti határátkelő helyzetét, az osztrák fél által 

korlátozott másik két átkelési pont esetében viszont még dolgozni kell a megoldáson - 

jelentette be Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter pénteken Bécsben. A 

minisztérium közleménye szerint a tárcavezető az európai és alkotmányos ügyekért felelős 

osztrák miniszterrel, Karoline Edtstadlerrel folytatott megbeszélése után azt közölte, hogy a 

határok kapcsán kettős megközelítést kell alkalmazni. A határt átjárhatatlanná kell tenni azok 

számára, akik törvénytelenül, tisztességtelenül akarnak átkelni. Ugyanakkor lehetővé kell 

tenni minél több helyen, a minél akadálymentesebb és a minél gyorsabb átlépést mindazok 

számára, akik például az ingázókhoz hasonlóan, tisztességesen és szabályszerűen akarnak 

átkelni - jelentette ki. Kiemelte: ehhez képest csalódást keltett, hogy az osztrák fél három 

határátkelő forgalmát is korlátozta. Bejelentette, hogy sikerült megállapodni arról, hogy a 

Rajka és Németjárfalu közötti határátkelőhelyen minden Győr-Moson-Sopron vármegyei 

lakos átkelhet, ott ezzel nagyjából rendeződött a kérdés. 

 

Potápi Árpád János: megjelentek a Kőrösi Csoma Sándor-program és a Petőfi 

Sándor-program pályázatai 
2023. július 7. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Vajma.info, PannonRTV, 

Demokrata 

Megjelentek a magyar diaszpórát segítő Kőrösi Csoma Sándor-program és a 

szórványmagyarságot támogató Petőfi Sándor-program 2023/2024-es időszakra szóló 

pályázati felhívásai - jelentette be a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára 

pénteken Budapesten. Potápi Árpád János sajtótájékoztatón közölte: a program célja, hogy 

ösztöndíjasokat küldjön ki a világ magyarságához a diaszpórába és a Kárpát-medencei 

szórványmagyarsághoz. Az ösztöndíjasok ott közösségszervezéssel foglalkoznak, a magyar 

közösség tagjaiban megerősítik az identitástudatot, és támogatják, hogy élő legyen a 

közösségi élet - tette hozzá. Úgy fogalmazott: Magyarország mindenhol tovább él, ahol élő 

magyar közösségek vannak. A programok eredményeiről elmondta, hogy az elmúlt tíz évben 

több mint ezer ösztöndíjas látott el szolgálatot: a Kőrösi Csoma Sándor-programban eddig 

710, a Petőfi Sándor-programban pedig 308. Az államtitkár megjegyezte azt is, hogy a Kőrősi 

Csoma Sándor-programban a déli féltekére az év végén hirdetnek pályázati felhívást, mivel 

ott az ösztöndíjasok tevékenységét az iskolai évhez igazították. 
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https://www.origo.hu/itthon/20230707-szijjarto-hataratkelo-nyugat-balkan.html
https://www.origo.hu/itthon/20230707-szijjarto-hataratkelo-nyugat-balkan.html
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/07/07/potapi-arpad-janos-megjelentek-a-korosi-csoma-sandor-program-es-a-petofi-sandor-program-palyazatai
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/07/07/potapi-arpad-janos-megjelentek-a-korosi-csoma-sandor-program-es-a-petofi-sandor-program-palyazatai
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Szilágyi Péter: világnemzetté vált a magyarság 
2023. július 8. – MTI, MagyarHírlap, Vasarnap.hu, Pestisracok, Szegedma.hu,  

A magyarság a 20. század végére, a 21. század elejére világnemzetté vált, hiszen 15 millió 

magyar él szétszóródva a világban, az anyaországban, a Kárpát-medencében és számos más 

térségben - mondta szombaton Londonban Szilágyi Péter, a Miniszterelnökség 

nemzetpolitikáért felelős helyettes államtitkára. Hangsúlyozta: a cél az, "hogy aki magyar, azt 

megtartsuk magyarnak". Szilágyi Péter, aki a magyar közösségvezetők országos találkozóján 

tartott előadást az Egyesült Királyságban működő magyar közösségek vezetőinek, 

kijelentette: 2010 óta a nemzetpolitika olyan mértékben előtérbe került a szakpolitikák 

között, hogy a Külgazdasági és Külügyminisztériumban is jelentős fordulatot lehetett 

tapasztalni ezen a téren. Hangsúlyozta: 2010 előtt nem volt meg a mára kiépült intézményes 

kapcsolattartás sem a kárpát-medencei, sem a diaszpórában élő magyarsággal. Felidézte: 

2004 után megszűnt a Magyar Állandó Értekezlet, az a fórum, amelynek révén a kormány 

kapcsolatot tartott a határon túli magyarsággal, de ez az intézmény 2010-ben újraindult. 

  

Németh Zsolt: nemzetpolitikai kihívás lesz a magyarnak maradás és a magyarrá 

válás segítése 
2023. július 8. – MTI, MagyarHírlap, MagyarNemzet, Infostart, PannonRTV, Hirado.hu, 

Demokrata 

A magyarság létszámának drámai csökkenése miatt a nemzetpolitika feladata a következő 

időszakban az lesz, hogy segítse a magyarnak maradást és a magyarrá válást a Kárpát-

medencében - jelentette ki az Országgyűlés külügyi bizottságának elnöke szombaton 

Sátoraljaújhelyen. Németh Zsolt a Rákóczi Szabadegyetem külhoni magyarságról és 

nemzetpolitikáról tartott panelbeszélgetésén hangsúlyozta, fontos a támogatáspolitika 

megtartása mellett egy "ágazaton átívelő" gondolkodás arról, hogyan lehet a magyarság 

irányába sugallni, hogy aki magyar, az magyar akarjon maradni, illetve ezt egy nem magyar 

számára is vonzóvá tenni. "Eléggé drámai mértékben fogyunk a Kárpát-medencében, ezért 

kulcsfontosságú, hogy többféle módon lássuk, hol tartunk" - fogalmazott. A politikus 

hozzátette, ezért át kell gondolni azt, mire lehetünk eddig büszkék, mi az, amit át kell 

értékelni, illetve ehhez milyen erőfeszítések szükségesek. (…) Potápi Árpád János, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára megerősítette, a demográfiai 

mutatók a határon túli területek mellett Magyarországon sem "szépek", ha nem lett volna a 

kilencvenes években tapasztalt beáramlás az országba, biztos, hogy kilencmillió alatt lenne 

most a lakosságszám. Az elmúlt évek családtámogatási és nemzetpolitikai intézkedései nélkül 

még rosszabb lenne a helyzet, de alapvetően a társadalom gondolkodását kell megváltoztatni 

ahhoz, hogy több gyermek szülessen - vélekedett az államtitkár. 
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https://www.magyarhirlap.hu/haron_tul/20230708-szilagyi-peter-vilagnemzette-valt-a-magyarsag-a-cel-az-hogy-aki-magyar-azt-megtartsuk-magyarnak
https://magyarnemzet.hu/belfold/2023/07/nemeth-zsolt-nemzetpolitikai-kihivas-lesz-a-magyarnak-maradas-segitese
https://magyarnemzet.hu/belfold/2023/07/nemeth-zsolt-nemzetpolitikai-kihivas-lesz-a-magyarnak-maradas-segitese
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Szili Katalin: az EB nem tud és nem akar mit kezdeni a nemzeti kisebbségi 

kérdésekkel 
2023. július 7. – MTI, Hirado.hu, MagyarHírlap, Mandiner, Körkép.sk, elemi.hu 

Az Európai Bizottság (EB) nem tud és nem akar mit kezdeni a nemzeti kisebbségi 

kérdésekkel, alkalmatlan erre akárcsak a béketeremtésre - jelentette ki Szili Katalin 

miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Martoson, ahol részt vett a Martosi Szabadegyetem 

egyik fórumán pénteken. A fórumon központi témaként a magyar nemzetpolitikában, 

valamint az Európai Unió által képviselt nemzetikisebbség-védelemben az elmúlt 

évtizedekben bekövetkezett változásokat tekintették át.     A miniszterelnöki főtanácsadó 

elmondta: a magyar nemzetpolitika az elmúlt 13 évben eljutott oda, hogy olyan egységes 

magyar nemzetről lehet beszélni, amelyben a Kárpát-medencei magyarság és a diaszpóra 

1920 óta soha nem látott egységben van. Hozzáfűzte: a magyar kormány által biztosított 

családtámogatások, gazdasági és vállalkozói támogatások hozzájárultak a szülőföldön 

maradáshoz, amit rendkívül fontosnak tartanak. 

 

Hankó Balázs: akkor tud véleményformáló lenni a nemzet, ha tudáselőnyben 

van 
2023. július 8. – MTI, Index.hu, Boon.hu, Portalmix.hu, Heol.hu 

A nemzet akkor tud nem kiszolgáló, hanem véleményformáló lenni, ha tudáselőnyben van - 

mondta Hankó Balázs, a Kulturális és Innovációs Minisztérium innovációért és 

felsőoktatásért felelős államtitkára szombaton Sátoraljaújhelyen, a Rákóczi Szabadegyetem 

Kárpát-medencei oktatásról szóló panelbeszélgetésén. Az államtitkár kifejtette: ezért fontos, 

hogy a meghatározó területeken a külhoni diplomásaink a teljes Kárpát-medencében ne csak 

diplomát szerezzenek, hanem vezető pozícióba is eljussanak. Hangoztatta: egyértelmű, hogy 

tudáselőnyt kell szereznünk, ami a diplomások számának növelésével és egy olyan szerkezet 

kialakításával lehetséges, amelyben a magyar identitású intézményekben olyan képzések 

vannak - nemcsak magyarul, hanem az adott ország nyelvén és angolul is -, amelyek 

versenyképessé teszik az ott végzetteket. Az államtitkár elmondta: azt szeretnék, hogy 

ahányan Magyarországon a lakosság számához képest egyetemre járnak, annyian járjanak 

egyetemre a külhoni területeken is. A külhoni magyarként felsőoktatásba járó diákok aránya 

nem megfelelő - tette hozzá. Az államtitkár szerint minél több fiatalt kell a magyar identitású 

intézményekbe terelni. Jelenleg hétezer külhoni magyar fiatal tanul az ország 

felsőoktatásában. Legtöbben Délvidékről, Kárpátaljáról és Felvidékről jönnek át hazánkba 

tanulni - mondta. 
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https://pestisracok.hu/szili-katalin-az-eb-nem-tud-es-nem-akar-mit-kezdeni-a-nemzeti-kisebbsegi-kerdesekkel/
https://pestisracok.hu/szili-katalin-az-eb-nem-tud-es-nem-akar-mit-kezdeni-a-nemzeti-kisebbsegi-kerdesekkel/
https://index.hu/belfold/2023/07/08/hanko-balazs-allamtitkar-tudaselony-politika/
https://index.hu/belfold/2023/07/08/hanko-balazs-allamtitkar-tudaselony-politika/
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Úzvölgyi katonatemető - Elkezdték az újabb román keresztek kihelyezését a 

Nemzet Útja szervezet hívei 
2023. július 8. – MTI, MagyarNemzet, Pestisracok, ORIGO, Transtelex, Maszol.ro, 

KrónikaOnline, Szekelyhon, Telex.hu 

Elkezdték az újabb román keresztek kihelyezését szombaton az úzvölgyi katonatemetőben a 

Nemzet Útja (Calea Neamului) szervezet hívei - közölte a Székelyhon hírportál. Mihai 

Tirnoveanu és társai helyi idő szerint 14 óra körül buszokkal érkeztek meg a Hargita és Bákó 

megye határán található úzvölgyi katonatemetőhöz - írta helyszíni beszámolójában a 

székelyföldi hírportál. A 100-150 résztvevő 150 fakeresztet hozott magával, és a június 29-én 

eltávolított betonkeresztek helyére állítják fel ezeket. Először kimérték a "román parcellát", 

majd nagyteljesítményű fúróval és ásókkal elkezdték kiásni a gödröket. A román csendőrség 

és rendőrség nagy erőkkel van jelen a helyszínen, de nem avatkozik közbe - írta a hírportál. 

Marian Stan csendőrkapitány, a Hargita megyei csendőrség szóvivője a Maszolnak elmondta: 

a csendőrök azért vannak a helyszínen, hogy biztosítsák "a rendet" és a részvevők testi 

épségét. "Ha történik valami törvényellenes, akkor azt utólag kivizsgáljuk és a felelősöket 

megbüntetjük" - jelentette ki. Maria Plumbu, a Hargita Megyei Rendőr-főkapitányság 

szóvivője a hírportálnak azt mondta: a rendőrök csupán a csendőrök munkáját segítik, az 

események az utóbbiak hatáskörébe tartoznak. 

    
Újabb provokációra készül szombaton a szélsőséges Mihai Tîrnoveanu az 

úzvölgyi katonatemetőben  
2023. július 7. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Bihari Napló 

A katonatemetőben több alkalommal is román emlékünnepséget szervező Mihai Tîrnoveanu, 

a Nemzet Útja (Calea Neamului) szervezet vezetője közösségi oldalán jelentette be, hogy 

szombaton 14 órától híveivel 150 fakeresztet készülnek kihelyezni az úzvölgyi 

katonatemetőben. Képet is közzétett a keresztekről, amelyek állítása szerint 

Sepsiszentgyörgyön készülnek. Egy bankszámlaszámot is megadott, amelyre adományokat 

várnak ahhoz, hogy a kereszteket Úzvölgyébe szállíthassák. Birtalan Sándor, Csíkszentmárton 

polgármestere – amelynek területén a katonatemető is található – az MTI-nek elmondta: a 

székelyföldi község lakói nem készülnek Úzvölgyébe, nem kívánnak reagálni a provokációra. 

„Bízunk a román igazságszolgáltatásban, és abban, hogy a csendőrség, rendőrség teszi a 

dolgát” – jelentette ki. Hozzátette, hogy Borboly Csaba Hargita megyei tanácselnök 

kapcsolatban áll a román hatóságokkal, akik tudnak Tîrnoveanu ék tervéről. 

 

Sovinisztafesztivál, nulladik nap 
2023. július 7. – Balogh Levente – Krónika 

A Krónika cikke szerint „megállapítható, hogy a magyar képviselet parlamentből való 

kiszorítását célzó, hamvába holt törvénytervezet csupán a hangolásnak tűnik arra, ami a 

következő időszakban várható. Olyan, mint a fesztiválok nulladik napja: amolyan 
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https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/07/ujabb-roman-kereszteket-helyeztek-ki-nacionalistak-az-uzvolgyi-katonatemetobe
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2023/07/ujabb-roman-kereszteket-helyeztek-ki-nacionalistak-az-uzvolgyi-katonatemetobe
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujabb-provokaciora-keszul-szombaton-a-szelsoseges-mihai-tirnoveanu-az-uzvolgyi-katonatemetoben
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujabb-provokaciora-keszul-szombaton-a-szelsoseges-mihai-tirnoveanu-az-uzvolgyi-katonatemetoben
https://kronikaonline.ro/velemeny/sovinisztafesztival-nulladik-nap
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felvezetésnek, a hangulatot megalapozó nyitánynak tekinthető a közel másfél éves 

sovinisztafesztivál előtt, amely a jövő évi négy választást, illetve az azt megelőző rákészülést 

jelenti. Mi garantáltan nem fogunk jól szórakozni, de az, hogy a kormánypártok számos 

törvényhozója támogatta a végül visszavont magyarellenes jogszabályt, és amúgy a román 

közvéleményben nem okozott komolyabb felhördülést, azt jelzi: román részről van rá igény”. 

 

Szalacson él a lakosságszámhoz viszonyítva a legtöbb magyar Biharban 
2023. július 7. – Bihari Napló 

Közel egy évvel a népszámlálás adatbegyűjtéseinek lezárulta után megvannak a településekre, 

etnikai arányokra lebontott végeredmények. A legtöbb magyar százalékosan Szalacson, 

Érbogyoszlón, Érsemjénben, Borson, Érmihályfalván, Érszőllősön és Paptamásiban él, 

miközben az utóbbi tíz évben a legnagyobb arányban a magyarok Körösgyéresen, 

Mezőtelegden és Bályokon fogytak. Botházy Nándor, az RMDSZ Bihar megyei népszámlálási 

munkacsoportjának koordinátora kifejtette, hogy a megyei szervezet 2022 legfontosabb 

eseményeként tekintett a népszámlálásra. Ezt megelőzően és a cenzus időszakában igyekeztek 

nagyon komoly szervezeti munkát végezni e fontos ügy kapcsán, annak tudatában, hogy 

annak sikere vagy sikertelensége, figyelembe véve a megyében és a megyeszékhelyen meglévő 

nemzetiségi arányokat, hosszú távon befolyásolhatja a helyi magyar közösség jövőjét, sőt mi 

több, kihatással lehet az országos szintű végeredményre is. 

 

Érettségi: kisebbek a végleges székelyföldi eredmények a tavalyiaknál  
2023. július 7. – szekelyhon.ro 

Az óvások kivizsgálása után 1,9 és 3,6 százalék közötti mértékben nőtt az átmenési arány az 

érettségin a székelyföldi megyékben. Maros megyében a legmagasabb az átmenési arány, 

Kovászna megye áll a második helyen, és kissé lemaradva Hargita megye zárja a sort. A 

legnagyobb mértékben Hargita megyében nőtt az átmenési arány az óvások kivizsgálása után 

– 58,3 százalékról 62-re (+3,6 százalék) –, de így sem tudta megelőzni Maros és Kovászna 

megyét. A 62 százalékos idei átmenési arány 1,8 százalékkal alacsonyabb a tavalyinál (63,8 

százalék). Maros megyében a legnagyobb a végleges átmenési arány a székelyföldi megyék 

között – a sorrend egyébként nem változott az óvások előtti helyzethez képest. Az akkori, 66,5 

százalékos átmenési arány 68,4 százalékra nőtt (+1,9 százalék) Maros megyében. Ez azonban 

3,7 százalékkal alacsonyabb a tavalyinál (72 százalék).  

 

A lelkészképzésnek is meg kell küzdenie a humán szakok iránti érdektelenséggel  
2023. július 7. – Krónika 

Húsz fiatal református lelkipásztor végzett idén a Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézetben. 

Minden új lelkészt gyülekezet várja, a papi szakmában nincs munkanélküliség. Dr. Kolumbán 

Vilmos egyetemi tanár a Krónikának elmondta, az egyháznak azzal is számolnia kell, hogy 

napjainkra lényegesen megváltozott a fiatalok pályaorientációja, a hagyományos 

humánszakok nem élik reneszánszukat, a fiatal nemzedék számára inkább a személyes siker, 

a karrier a fontos, és a hagyományos értelemben vett közösségi munka sem túl népszerű. Az 
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https://www.erdon.ro/helyi-kozelet/2023/07/szalacson-el-a-lakossagszamhoz-viszonyitva-a-legtobb-magyar-biharban
https://szekelyhon.ro/aktualis/erettsegi-kisebbek-a-vegleges-szekelyfoldi-eredmenyek-a-tavalyiaknal
https://kronikaonline.ro/interju/a-lelkipasztorkepzesnek-is-meg-kell-kuzdenie-a-human-szakok-iranti-erdektelenseggel
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Erdélyi Református Egyházkerület püspökhelyettesével a protestáns lelkészképzésről, a 

gyülekezetek elvárásairól, a jövendő lelkésznemzedékek „profiljáról” beszélgettünk.  

 

Szilágy megyei RMDSZ: a megkezdett munkát folytatni kell 
2023. július 8. – maszol.ro 

Politikai tájékoztató, önkormányzati tanácsi beszámoló, SZKT-tagok megválasztása és 

különfélék szerepeltek az RMDSZ Szilágy megyei szervezetének Zilahon megtartott 

küldöttgyűlésen. Seres Dénes megyei elnök kiemelte: sok nyertes pályázat révén sok pénz 

áramlik a Szilágyságba, a munkát pedig folytatni kell. A Szilágy megyei RMDSZ elnöke, Seres 

Dénes vázolta az elmúlt hónapok eseményeit, melyek sok változást hoztak nemcsak a 

szervezet, hanem az erdélyi, ezen belül a szilágysági magyarok életébe is. Meglátása szerint az 

utóbbi években a közösségek fejlesztése „nagyon jól haladt”, az önkormányzatok 

megfogalmazták prioritásaikat és ennek függvényében pályáztak. A megyei önkormányzatok 

szintén sok nyertes pályázattal büszkélkedhetnek. Szinte minden magyar településen már van 

szennyvízhálózat, és a magyar iskolák eleget tesznek a 21. század kihívásának. 

 

Úzvölgye: Uszítás, rongálás és birtokháborítás miatt feljelentette Borboly Csaba 

Mihai Tîrnoveanut 
2023. július 8. – maszol.ro 

Uszítás, rongálás és birtokháborítás miatt feljelentette Borboly Csaba, Hargita Megye 

Tanácsának elnöke Mihai Tîrnoveanut, a Calea Neamului Egyesület vezetőjét a szélsőségesen 

nacionalista és magyarellenes szervez Úzvölgyébe tervezett szombati akciója miatt - közölte a 

Hargita megyei önkormányzat. Mint ismert, a Nemzet Útja nevű szervezethez tartozók 

szombaton kora délután százötven keresztet szándékoznak felállítani az első és második 

világháborús katonatemetőben az onnan jogerős bírósági döntés nyomán eltávolított ötven 

betonkereszt helyére, amiket a Bákó megyei Dormánfalva az állítólagosan ott eltemetett 

román katonák emlékére emeltetett. Csakhogy idejekorán kiderült, a román hősi halottakat 

nem ott hantolták el. 

 

Bohóckodásnak tartja az újabb úzvölgyi akciót a román elemző  
2023. július 8. – maszol.ro 

Románként és keresztényként kért bocsánatot „a hamarosan kezdődő úzvölgyi cirkusz miatt” 

Bogdan Duca politikai elemző, aki rövid Facebook bejegyzésben reagált a katonai temetőben 

tervezett szombati nacionalista akcióról. „Ennyire képes a román szuverenizmus… Aki nem 

tudná, hogy miről van, abban a temetőben - a nyilvántartások szerint csak egy román katona 

nyugszik, a megfelelő tiszteletadás mellett -, a többiek földi maradványait átköltöztették a 

comănești-i hősök temetőjébe, így ebben a haditemetőben osztrák-magyar, német (a második 

világháborúban is elesettek) és szovjet katonák nyugszanak. Tehát ez az egész cirkusz a 

románok emlékére elhelyezett keresztekkel egy népi köntösben zajló bohóckodás, egy olyan 

bohócmutavány, amiért szégyenkeznünk kellene legalább azok emlékére való tisztelettel, akik 

szörnyű és igazságtalan háborúkban vesztették életüket” - fogalmazott Bogdan Duca.  
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Testvérvárosi szerződést kötött Csíkszereda és Beregszász  
2023. július 8. – szekelyhon.ro 

A kárpátaljai Beregszászra látogatott a csíkszeredai küldöttség, ahol az Ötszáz nap töretlenség 

című jótékonysági rendezvény keretében, Korodi Attila csíkszeredai polgármester és Sógor 

Enikő alpolgármester jelenlétében aláírták szombaton a testvérvárosi szerződést. Babják 

Zoltán, Beregszász város polgármestere ismertette, lassan húszéves a két település közötti 

együttműködési szándéknyilatkozat, ezt emelték most magasabb szintre, testvérvárosi 

szerződésre. Most rajtunk a sor hogy segítsünk – jelentette ki az aláírást megelőzően Korodi 

Attila, elmagyarázva a testvérvárosi szerződés mint intézményes kapcsolat lényegét: ha a 

képviselő-testületi szándéknyilatkozaton túl, a román jogrend szerint is elismert testvérvárosi 

kapcsolatban vannak, akkor a jövőbeli segítség – a polgári összefogás mellett – 

önkormányzati támogatásban is kiteljesedhet. Csíkszeredában egyébként a legutóbbi 

tanácsülésen fogadta el a testvérvárosi kapcsolatról szóló hivatalos szerződést a képviselő-

testület.  

 

Az összetartás fontossága volt a fő üzenete a torockói községnapnak 
2023. július 9. – maszol.ro 

A rendezvényen volt fúvószene, nótaest, kabaré, operett, pálinkaverseny, tűzijáték és utcabál 

is. A két településből, Torockóból és Torockószentgyörgyből álló Fehér megyei község 

újabban együtt ünnepel, idén az előbbi adott otthont a rendezvénynek, amelyre szombaton, 

július 8-án került sor. Torockó község önkormányzata, az esemény főszervezője, tavaly 

kezdeményezte, hogy ne külön-külön tartsa meg saját napját a két falu, más-más időpontban, 

hanem együtt, a helyszínek  évenkénti váltakozásával, mert így jobban összeszokhat a két 

magyar közösség. „A településeket történelmi és társadalmi okok szigetelték el egymástól, 

hiszen Torockó bányaváros volt egykoron, Torockószentgyörgyön pedig földműveléssel 

foglalkoztak, ám egyfelől a szórványsors, másfelől pedig a globalizáció arra az ésszerű 

belátásra kell napjainkban rávezesse az itt lakókat, hogy szorosabban együttműködjenek, 

mert a legfontosabb cél közös: a Székelykő alatti magyar nép fennmaradása” – nyilatkozta a 

Maszolnak Deák-Székely Szilárd Levente polgármester, aki az esemény nyitóbeszédében is 

hasonló gondolatokat fogalmazott meg. 

 

Jogi lépésekre készül Csíkszentmárton önkormányzata az úzvölgyi 

„fakeresztplántálás” miatt 
2023. július 9. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro 

Csíkszentmárton megteszi a szükséges jogi lépéseket amiatt, hogy egy román szervezet újabb 

kereszteket állított fel illegálisan a községhez tartozó úzvölgyi katonatemetőben – közölte az 

MTI-vel vasárnap a Hargita megyei község polgármestere. Birtalan Sándor azt mondta: a 

község területén található temetők szabályzatának megszegésére hivatkozva készülnek 

feljelentést tenni. A Nemzet Útja (Calea Neamului) szervezet aktivistái ugyanis megszegték 

ezt, amikor szombaton behatoltak a sírkertbe, és illegális keresztállításba kezdtek. Mihai 
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Tîrnoveanu és hívei 150 fakeresztet állítottak fel a sírkertben a június 29-én eltávolított 

betonkeresztek helyébe. A román nemzeti színű szalaggal átkötött kisebb keresztek mellé egy 

nagyobbat és egy zászlórudat is kihelyeztek, utóbbin a román zászlóval. Birtalan Sándor az 

MTI-nek úgy fogalmazott: nehéz elhinnie, hogy a 21. században ilyesmi megtörténhet. 

 
Szövetség Nőtagozata: A túlélésért küzdenek a kis falvak 
2023. július 7. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Szövetség Nőtagozata elítéli és méltatlannak tartja, hogy az ország vezetése magára hagyja 

az önkormányzatokat a bajban. Májusban az állam által a településekre részarányosan 

visszajuttatott adó csak az egynegyedét tette ki annak, ami általában jár. Júniusban pedig 

csak a felét. Sok esetben ez az összeg nem elegendő a község működéséhez szükséges 

rezsiköltségek kifizetésére sem – olvasható a Nőtagozat állásfoglalásában. A legújabb 

információk szerint már nincs pénz a kormány által beígért rezsiköltség-kompenzációra sem. 

Mint írják, Veronika Remišová volt régiófejlesztési miniszter áprilisban még azzal kecsegtette 

a településeket, hogy az oda bejelentkezett ukrán menekültek után fejkvótaszerű 

támogatásban részesülnek. Azóta ebben az ügyben sem történt semmilyen előrelépés, az 

illetékes hivatalban pedig semmilyen információval nem rendelkeznek erről az ott dolgozók. 

Az önkormányzatok a teljes összeomlás szélén állnak, különösen a kis települések. Az elmúlt 

17 évben ilyen kétségbeejtő állapotok még nem uralkodtak. Ha ez a tendencia nem változik, és 

továbbra sem jut pénz a rezsiköltségre és a fizetésekre, a polgármesterek arra kényszerülnek, 

hogy bezárják az ajtót – áll a nyilatkozatban. Női polgármesterek jellemzően a kis 

településeken vannak, amelyeket a leginkább sújt ez az áldatlan állapot. 

 

Gyimesi a párt bejutását fontosabbnak tartja, mint a saját mandátumszerzését 
2023. július 7. – ma7.sk 

Gyimesi György úgy tartott szinte percre pontosan kétórás választási fórumot csütörtök este 

Nagymegyeren, hogy se ingyenes gulyással, se zenés – énekes fellépőkkel nem kedveskedett a 

közönségnek. Mivel a csallóközi városban további Szövetség jelölt is van, így a nagymegyeri 

Görföl Vilmos is helyet kapott az est szónoka mellett. A 2020-ban parlamenti mandátumhoz 

jutott Gyimesi személyes bemutatkozására mintegy ötven fő jött el a városi kultúrházba, amit 

tiszteletre méltó számnak tarthatunk, főleg annak tudatában, hogy egyszemélyes politikusi 

talk-showra éppen az érdeklődés bizonytalansága miatt országos szinten is kevesen 

vállalkoznak. Gyimesi perspektív karrierjére lehet bizonyság az is, hogy a település 

véleményformáló személyiségei is szép számmal foglaltak helyet a széksorokban, bár nyilván 

Görföl Vilmos lokális ismertségét sem szabad felednünk. Gyimesi gyakorlott szónokként 

ötven percen keresztül úgy beszélt az általa lényegesnek tartott témákról, hogy szinte a 

politika paletta minden részét érintette, kezdve a személyes szakmai bemutatkozástól, az 

OĽaNO pártbeli lehetőségein keresztül egészen a Beneš-dekrétumok és a kisiskolák 

kérdéséig, nem kihagyva a mostani választásoknak az etnikai politizálás jövőjére gyakorolt 
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hatását, valamint a keresztény-nemzeti-konzervatív politikai felfogás reakcióit a progresszív 

– liberális elképzelésekre sem. 

 

A Szövetség vezetői Martoson: csakis a magyar parlamenti képviselet hozhat 

valós eredményt 
2023. július 7. – ma7.sk, felvidek.ma  

A MartFeszt péntek délutáni fórumán a Szövetség vezető politikusai beszéltek a párt 

kampányáról, választási esélyeiről. A panelbeszélgetést lapunk munkatársa, Kocur László 

vezette. Mózes Szabolcs, a Szövetség alelnöke Tankó Vilmos visszalépése kapcsán 

megjegyezte, mivel a lista még nem volt véglegesítve, emiatt kiesik egy jelölt, és előbbre 

sorolódnak a jelöltek. Berényi József, a Szövetség MKP platformjának elnöke hangsúlyozta, 

Tankó Vilmos nem állított igazat, amikor a médiában arról nyilatkozott, hogy csak az 

országos elnökkel beszélt volna a jelöltségéről. Június 14-én és július 19-én a párt titkára is 

beszélt a jelölttel, egyik alkalommal sem jelezte, hogy nem indulna a Szövetség színeiben. 

Berényi hozzátette, a pártnak büntető feljelentést kell tennie az ügyben, nehezen 

elképzelhetőnek tartja, hogy adminisztrációs hiba történt volna. Berényi hangsúlyozta, az 

utóbbi időszak országos testületi ülésein először érezte úgy, hogy a csapat kezd összeérni, 

olyan közös cél elfogadására, amely a siker garanciája lehet. Nagyobb a bizalom a platformok 

között, lényegesen kisebbek a véleménykülönbségek, mint korábban - húzta alá. 

 

Éljen a nádszegi Petőfi Sándor Alapiskola! 
2023. július 8. – ma7.sk 

Szimpatikus, szabadságszerető, fiatalosan lendületes emberek élnek a mátyusföldi 

Nádszegen. Az intézmény kemény vállalással és hithű ígérettel felvette Petőfi Sándor nevét. 

Szívélyesen fogadnak a nádszegi alapiskola kapujában a névfelvételi ünnepségre érkezvén. 

Ajándékot is kapok, egy, a diákok által papírból készített 19. századbeli pennát, amely szép 

emléket állít a rangos eseménynek. Az iskola igazgatója, Szarka Zsuzsa nagy mosollyal, 

szeretettel fogad, szemében látni, hogy büszke az intézményre, kollégáira, Nádszegre, amiért 

hosszas papírmunka árán és a bürokráciai útvesztőin átverekedve sikerült elintézni a 

névfelvételt. Zsuzsa férje, a Kossuth-díjas zenész, Szarka Gyula is készülődik, ugyanis az 

ünnepség során az iskola örökös himnuszává avatják az általa szerzett Petőfi dicsérete című 

dalt. A levegőben érezni a meghitt ünnepi hangulatot, mindenki tisztában van azzal, hogy a 

nádszegi alapiskolában olyan dolog történik, amely talán mindörökre meghatározza az 

intézmény szellemiségét.  
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Az idén is összegyűltek a művészek a szőgyéni alkotótáborban 
2023. július 8. – ma7.sk, felvidek.ma  

A régió neves művésztelepe immár a huszonnegyedik évfolyamát írja. A nemzetközi tábor az 

előző évek során hat ország művészeit fogadta, mára inkább a magyarországi és a szlovákiai 

alkotók között képez hidat. Megtudtuk, az idén huszonöten vettek részt a táborban, és a 

táborvezető arra is ügyel, hogy a tábor fiatalodjék. Tavaly bevezetett újdonságként a 

táborlakók húznak egy nevet a kalapból és az adott személyt megajándékozzák egy saját 

készítésű alkotással. Paulusz Györgyi táborvezető tanáremberként fontosnak tartja a 

csapatépítést, egymás megismerését úgy emberileg, mind művészileg. Az idei tábor témája 

Pató Pál volt, igazán különös ábrázolásai születtek, még terminátorként is megrajzolták. Az 

alkotók járták a falut, a határt, s igazán szép perspektívákból sikerült láttatniuk a tájat. Sok 

technika megfér a táborban, rézkarc, pasztell, olaj, kollázs, grafika, tusrajz. 

 

VII. Felvidéki Vágta: Feketenyéki győzelem, verőfényes napsütés, jó szervezés, 
magas árak 

2023. július 8. – ma7.sk, felvidek.ma  

A lovas hagyományok és a magyar városok, falvak ünnepén nemcsak a lovaglás szerelmesei 

érezhették jól magukat az immár Szilvásváradon, a Lipicai Lovasközpontban megrendezésre 

kerülő Nemzeti Vágta tegnapi felvidéki előfutamán, ugyanis a nagyszínpad műsorai, a 

gasztronómiai különlegességek, a kézműves portékák széles választéka és a legkisebbekhez 

szóló programok, játékok és foglalkozások is mind-mind azt jelezték, hogy aki ellátogatott a 

helyszínre, színvonalas, minden korosztály igényeit kielégítő rendezvényre csöppent. A 

sikabonyi reptéren kialakított rendezvényszigetet a nagy hőség ellenére már a délelőtt 

folyamán hatalmas embertömeg lepte el, főleg fiatal családok látogattak ki óvodás és 

kisiskolás „porontyaikkal”, ugyanis a nálunk is népszerű magyarországi Kicsi Gesztenye Klub 

szereplői szolgáltatták a műsort a nagyszínpadon. A tízen aluliakat egy varázslatos, „fából 

faragott” népi játszótér fogadta, de a legkisebbek az arcfestést és a pónilovaglást is 

kipróbálhatták. A helyszínen kézműves termékek széles választéka is kapható volt, mint 

ahogyan a korgó gyomrúak sem panaszkodhattak, amennyiben jó vastag pénztárcával 

érkeztek, ugyanis a gasztro szektor árai még finoman fogalmazva sem tükrözték a realitást, a 

standok árlapjai a fesztiválárakat is jócskán túllicitálták. 

              
Pásztor István: Egymás sikere mindnyájunkat erősíti 
2023. július 7. – Vajma.info 

Állandó kapcsolat van és folyamatos az egyeztetés a határon túli magyar érdekvédelmi 

szervezetek vezetői között, hangzott el csütörtök Palicson, ahol a II. Nyárhangoló Fesztivál 

egyik panelbeszélgetésének vendége volt Pásztor István, a VMSZ és Kelemen Hunor, az 

RMDSZ elnöke. A nemzet a politikában elnevezésű eseményen Pásztor István kiemelte, más 

most magyarnak lenni Szerbiában, mint amilyen néhány évtizeddel korábban volt. 
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Szerbiában most tisztelik a vajdasági magyarságot, mondta a VMSZ elnöke. Kelemen Hunor 

ugyanakkor azt hangsúlyozta, hogy Romániában a magyarság lakóhelyétől függően más-más 

helyzetben van. Sokan tömbben élnek, de jelentős a szórványmagyarság létszáma is. 

Érdekeiket eltérő módon kell képviselni. A Pásztor Istvánnal és Kelemen Hunorral készült 

interjút Válasz rovatunkban olvashatják.  

 

Indiánokról, épített örökségről és száguldásról 
2023. július 10. – Magyarszo.rs 

A szellemi felfrissülésre és intellektuális táplálékra áhítozókat a II. Nyárhangoló Fesztivál 

keretében szombaton számos közéleti beszélgetéssel várták Palicson, a Női Strandon. Indián-

e a fehér ember? – ez volt az aznapi első beszélgetés címe. A moderátor Wirth Imre költő, 

muzeológus, a Rézbőrű volt az alkony című, a magyar indiánozásról szóló kiállítás kurátora 

volt, míg a vendégek Az utolsó indiánkönyv című kötet szerzői és szerkesztői: Gyukics Gábor 

költő, műfordító, Jász Attila, az Új Forrás főszerkesztője – Csendes Toll – és Lovas Ildikó író, 

továbbá Huszárik Kata Jászai Mari-díjas színésznő. A beszélgetés során nemcsak a magyar 

indiánozás gyökereit és hagyományát járták körbe, hanem a kulturális kisajátítás – miért 

nem szeretik az indiánok, ha a fehér ember magáévá teszi kultúrájukat – és egymás meg nem 

értésének a jelenségét egyaránt, valamint az álindián–valódi indián dilemmát. Szó volt 

Baktay Ervin dunai indiánjairól, Cseh Tamás bakonyi indiánjairól, továbbá Xántus János 

természettudósról, utazóról és néprajzkutatóról – vele kapcsolatban több kutató is arra a 

következtetésre jutott, hogy Karl May róla mintázta Old Shatterhand figuráját –, valamint 

Borvendég Deszkáss Sándorról, aki Fehér Szarvas néven öt regényt írt az 1940-es években. 

 

Tisztújítást tartott a VMSZ Nyugdíjas Fóruma 
2023. július 10. – PannonRTV 

A következő négy évben a zentai Rácz Szabó Márta tölti be a VMSZ Nyugdíjas Fórumának 

elnöki tisztségét, az alelnök pedig a muzslyai Nagy József lesz. A tisztújításról Kovács Elvira, a 

VMSZ alelnöke tett közzé bejegyzést Facebook-oldalán. Kovács Elvira azt írja, kívánja, hogy a 

következő négy évben is a vidám, tevékeny munka jellemezze a közösséget, akik 

tapasztalataikkal tanítanak, idejükkel megtisztelnek bennünket. Hozzáteszi, a fiatalság a 

főfogás, az öregkor pedig a desszert - a Vajdasági Magyar Szövetség Nyugdíjas Fórumának 

közössége pedig a fenti sorok élő példája. 
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https://www.magyarszo.rs/hu/5283/kozelet/289060/Indi%C3%A1nokr%C3%B3l-%C3%A9p%C3%ADtett-%C3%B6r%C3%B6ks%C3%A9gr%C5%91l-%C3%A9s-sz%C3%A1guld%C3%A1sr%C3%B3l-Ny%C3%A1rhangol%C3%B3-Fesztiv%C3%A1l.htm
https://pannonrtv.com/rovatok/politika/tisztujitast-tartott-vmsz-nyugdijas-foruma
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ORFK: csaknem 14 ezren érkeztek Ukrajnából vasárnap 
2023. július 10. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 6742-en léptek be Magyarországra vasárnap, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 7094-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek – tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) hétfőn az MTI-t. A 

beléptetettek közül a rendőrség 93 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító 

igazolást, amely harminc napig érvényes. 

 

Testvérváros lett Beregszász és Csíkszereda 
2023. július 9. – karpataljalap.net, karpat.in.ua, Kárpátalja.ma 

A hírt Babják Zoltán, a Beregszászi kistérség vezetője közölte hivatalos Facebook-oldalán. 

„Örömmel tudatom, hogy Korodi Attila polgármesterrel együttműködési megállapodást 

írtunk alá Csíkszereda (Románia) megyei jogú várossal, melynek célja jelenlegi kapcsolataink 

megerősítése és fejlesztése a barátság és az egységes Európa értékei jegyében, valamint a 

településeink közötti testvéri kapcsolatok kialakítása. A jövőben önkormányzati szerveink 

hatékonyságának növelése érdekében dolgozunk együtt, ezenkívül együttműködünk majd a 

kulturális, turisztikai, gazdasági és a szociális szférában is” – olvasható a bejegyzésben. 

 

Vakációs bibliahét Nagyszőlősön 
2023. július 9. – Kárpátalja.ma 

A nagyszőlősi református gyülekezet idén is megszervezte a nyári hittantábort, melynek 

témája a Kaptár-ruhatár, avagy Hölgyeim és Uraim! volt A Kaptár-ruhatár egy remek 

szójáték. Kitalálói úgy gondolkodtak: amit KAP-tunk Istentől, annak TÁR-házából merítünk. 

A tábor szakmai anyagát az erdélyi Keresztyén Oktatásért és Erkölcsi Nevelésért Alapítvány 

munkatársai állították össze. 

 

Anya-fia hétvége a KMNE szervezésében 
2023. július 9. – karpat.in.ua 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete tagcsaládjai számára anya-fia hétvégét 

szervezett július 7-8-án. A kétnapos programra összesen 150 család jelentkezett. A résztvevők 

ellátogattak a Makkosjánosi Dinóparkba, majd együtt szórakozhattak a mezőkaszonyi 

termálfürdő aqua-parkjában. Minden családban fontos, hogy legyenek közös, családi 

programok, ezt viszont nem mindig egyszerű megoldani egy nagycsaládban. Ezért a résztvevő 

anyukák különösen örültek a lehetőségnek, hogy egy kicsit kettesben lehetnek fiaikkal. A 

Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete következő alkalma az apa-lánya program lesz, 

amelyre július 15-én kerül sor. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/07/10/orfk-csaknem-14-ezren-erkeztek-ukrajnabol-vasarnap
https://karpataljalap.net/2023/07/09/testvervaros-lett-beregszasz-es-csikszereda
https://karpatalja.ma/karpatalja/hitelet/vakacios-bibliahet-nagyszoloson/
https://life.karpat.in.ua/?p=153857&lang=hu
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Lóháton a nagycsaládosok a nagyszőlősi Szelíd Lovasközpontban 
2023. július 9. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületénél (KMNE) idén is nagyon sok színes nyári 

programmal készülnek a tagcsaládok számára. Július 3-tól vette kezdetét az egyesület egyik 

legnépszerűbb programja, a lovastábor, aminek idén is a nagyszőlősi Szelíd Lovasközpont 

adott otthont. Az egyesület munkatársai a programot négy héten keresztül, négy turnusban 

rendezik meg július 3‒28. között. A tábor ötletgazdáinak célja, hogy a lovak megszerettetése 

mellett a fiatalokat egy kicsit kimozdítsák a digitális térből, és közelebb vigyék őket a 

természethez. 

 

Tanévzáró és diplomaosztó ünnepség a Rákóczi-főiskola Szakgimnáziumában 
2023. július 7. – Kárpátalja.ma, karpat.in.ua 

Sikeres tanévet zárt a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Szakgimnáziuma július 

7-én. A tanévzáró ünnepségnek és hálaadásnak a Beregszászi Római Katolikus Templom 

adott otthont, ahol szép számmal gyűltek össze az intézmény tanárai, diákjai, a szülők és a 

meghívott vendégek. Az esemény legfőbb ünnepeltjei az alkalmazott matematika szak végzős 

diákjai voltak, akik ez alkalommal vehették át diplomájukat. A tanévzáró ökumenikus 

imádsággal, Istenhez fordulással kezdődött. 

 

Felnőtt kézműves tábort tartanak Visken 
2023. július 7. – karpat.in.ua 

A Hagyományok Háza Hálózat Kárpátalja harmadik alkalommal szervezett felnőttek számára 

kézműves tábort. A program célja, hogy a kárpátaljai kézműves oktatókkal megismertessék a 

hagyományos, természetes anyagokkal való alkotói munkát. Az idei képzésnek Visk, az 

egykori koronaváros adott otthont. Vörös Zsuzsa, a Hálózat referense elmondta: nagy szükség 

van a továbbképzésekre Kárpátalján, hiszen az oktatási intézményekben egyre nagyobb az 

érdeklődés a kézműves foglalkozások iránt. A hét során a pedagógusok gyakorlati 

foglalkozásokon vesznek részt, amelyeken a nemezelés és fafaragás különböző tehcnikáit 

sajátíthatják el. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://karpataljalap.net/2023/07/09/lohaton-nagycsaladosok-nagyszolosi-szelid-lovaskozpontban
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/tanevzaro-es-diplomaoszto-unnepseg-a-rakoczi-foiskola-szakgimnaziumaban/
https://life.karpat.in.ua/?p=153666&lang=hu
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. július 7. – Kossuth Rádió 

 

A Nyárhangoló Fesztivál sok olyan programot kínál, amelyet a neve hallatán elképzelünk, de 

emellett kevésbé könnyed témák is helyet kaptak a Vajdasági Magyar Képző-, Kutató- és 

Kulturális Központ rendezvénysorozatában. A csütörtöki palicsi  megnyitó után kezdődött az 

a beszélgetés, melynek vendége volt Pásztor István, a VMSZ és Kelemen Hunor, az RMDSZ 

elnöke.  

 

Júliusban nemzetpolitikai csúcsforgalom van a Kárpát-medencében. A politikusok, a 

politológusok, elemzők és szakértők roadshow-ja.  Szerdán kezdődött kishegyesen a 

Vajdasági Szabadegyetemen, melynek kiemelt előadása volt a szlovéniai, a horvátországi és 

szerbiai magyarok érdekvédelmi szervezetei vezetőinek beszélgetése arról, hogy a sportnak 

milyen szerepe van a nemzeti identitás megőrzésében.  

 

Kisebbségvédelem a biztonságpolitika árnyékában címmel zajlott kerekasztal-beszélgetés  a 

Martfeszten Tárnok Balázzsal, az NKE Eötvös József Kutatóközpont Európa Stratégia 

Kutatóintézet intézetvezetőjével és Dobsa Istvánnal, a Mathias Corvinus Collegium 

programvezetőjével. Milyen összefüggésekre kell figyelni? Mit tanulhatunk a múltból a 

kisebbségvédelem és a nemzetbiztonság kapcsolatából?  

 

Július 10-től, hétfőtől lehet pályázni a Körösi Csoma Sándor Program  és a Petőfi Sándor 

Program ösztöndíjaira, és azok a szervezetek is hétfőtől jelentkezhetnek, amelyek fogadni 

szeretnének ösztöndíjast. A ma délelőtti sajtótájékoztatón Potápi Árpád János, 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár, a pályázati feltételek, és az ösztöndíjak időtartamának 

változására hívta fel a figyelmet.  

 

Péntek délután Marosvásárhelyen felavatták az Erdélyi Református Egyházkerület új 

bölcsődéjének épületét, amelyet egy volt banképületből alakítottak át.  Az új - kétemeletes - 

korszerű létesítményben ősztől 5 bölcsődei csoport indulhat. Különös fontos és szimbolikus 

jelentőségű egy új magyar tannyelvű intézmény létrehozása Marosvásárhelyen - fogalmazott 

az ünnepségen Brendus Réka a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkárságának 

főosztályvezetője.  

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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A maga nemében egyedülálló könyves kávézó nyílt Kolozsváron, a Protestáns Teológiai 

Intézet utcára nyíló, földszinti helyiségeiben. A Refo Caféban teológusok a pultosok és a 

pincérek, akikkel egy cappuccino és egy latte macchiato felszolgálása között, akár egy röpke 

teológiai vitát is meg lehet ejteni. Az újonnan megnyitott tér az Erdélyi Református 

Egyházkerület Iratterjesztésének részeként működik, de szorosan kötődik az Erdélyi 

Református Sajtóközponthoz is.  

 

Határok nélkül 
2023. július 8. – Kossuth Rádió 

 

Négy évtizede őrzik a kézi aratás hagyományát Muzslyán. A közelmúltban megtartott 

rendezvény igazi népünnepéllyé alakult. Székelykevétől Szabadkáig képviseltették magukat a 

csapatok. Kézzel végezték a gabona betakarítását és bemutatták az aratók hagyományos 

reggelijét is. Az összeállításban elsőként Palatinus Ervin tanácselnököt halljuk. 

 

20 évvel ezelőtt kezdődött el a képzés a nagyváradi Partiumi Keresztény Egyetem 

Képzőművészet-grafika szakán. Ez a szak azóta is töretlen népszerűségnek örvend. Erdélyből, 

Partiumból, sőt, Magyarországról is számos diák jelentkezik a magyar nyelvű képzésre. A 

végzősök többsége sikeresen kamatoztatja tudását reklámügynökségeknél logo- és 

arculattervezőként csakúgy, mint könyvgrafikusként, illusztrátorként, vagy honlap 

tervezőként, hogy csak néhányat említsünk a lehetséges karrierlehetőségek közül. Ahogy 

ígértük, mai műsorunkban egy hosszabb összeállítást hallhatnak, amelyben megszólalnak az 

itt végzett egykori egyetemisták is.  

 

Léleknyitó című programmal emlékeztek „a Bánság finom szavú poétaasszonyára”, Draskóczy 

Ilmára Temesváron, a belvárosi református templomban a Dorkász varrókör szervezésében. 

A máramarosszigeti születésű Draskóczy Ilma a férjével együtt 1903-ban költözött 

Temesvárra, ahol rögtön bekapcsolódott az irodalmi és az egyházi életbe is. A megemlékezést 

követően Lehőcz László a rendezvény előadóit kérte mikrofon elé. 

 

Bár Kárpátalja Ukrajna teljes területének csupán 2,1%-át foglalja el, mégis számtalan 

nevezetesség, történelmi hely, építészeti és természeti kincs található itt. Kárpátalján 

napjainkig 12 középkori vár maradt fenn, köztük az ungvári és a munkácsi vár, és számos 

nemesi palota, kastély és kúria található a vidéken. 

 

A beregszentmiklósi várkastélyt felújító és üzemeltető Bartos József festőművész, várkapitány 

2001-ben, 49 évre szóló szerződéssel vette bérbe feleségével együtt a várat az ukrán államtól 

azzal a szándékkal, hogy a várkastélyt megmentsék a pusztulástól és nemzetközi művészeti 

központot létesítenek benne. A várhoz kötődik Gróf Thököly Imre és Zrínyi Ilona első 

találkozása, II. Rákóczi Ferenc pedig itt töltötte utolsó éjszakáját a száműzetése előtt.  Amikor 

beszélgetésre kértem Bartos József várkapitányt, azonnal beleegyezett az interjúba és 

örömmel mesélt büszkeségéről, a beregszentmiklósi várkastélyról. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Kárpát-medence 
2023. július 9. – M1 

 

Lebontották a betonkereszteket Úz-völgyében 

 

Az úz-völgyi katonatemetőben az éj leple alatt bontották el a négy évvel ezelőtt törvénytelenül 

felállított román betonkereszteket. Még februárban született jogerős ítélet arról, hogy el kell 

tüntetni a Dormánfalva önkormányzata által önkényesen felépített román parcellát a 

Csíkszentmártonhoz tartozó temetőben. 

 

Örömnap a Rozsnyói Református Alapiskolában 

 

A Rozsnyói Református Alapiskola a Felvidék egyik legnagyobb létszámú református 

alapiskolája. Az intézményben iskolaotthonos foglalkozás működik, ahol az elsősök a tanulás, 

a felzárkóztatás, a másnapra való felkészülés, a játék és a szabadidő ötvözésével töltik az 

idejüket. Az intézménybe 200 diák jár, róluk 24 pedagógus gondoskodik. 

 

Juhász Gábor és a Juhász zenekar 

 

A népdalból már tudjuk, hogy a juhásznak jól megy dolga, de a délvidéki Juhász zenekar 

vezetője, Gábor sem panaszkodhat. A népzenét játszó zenekart ismerik hazai és már a 

nemzetközi színtéren is. Gábor viszi tovább azt a népi műveltséget, amit a családjától 

útravalóul kapott, és ezt igyekszik átadni saját kisfiának, Lacikának is. A népzene kezdettől 

meghatározó szerepet játszott a fiatal házaspár életében. A táncház hozta őket össze: amíg 

Petra táncolt, a Juhász zenekar húzta a talpalávalót. 

 

Gömörpéterfala – falu a világ közepén 

Rimaszombattól 30km-re délre, a magyar határtól alig 1km-re fekszik Gömörpéterfala, a 

Barkóság központja és legjellegzetesebb települése. Egykori templomát a 13. században 

építették, a hagyomány szerint a tatárok elől menekülő IV. Béla ide tért be kíséretével, s 

imádkozott országa megmeneküléséért. Az egykori templom helyén ma ravatalozó áll. A 

kisközség mindig is periférikus vidék volt, a történelem nagy viharai nem idéztek elő drámai 

változást az itt élő emberek életében. A mai napig zárt, szinte érintetlen területnek számít. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

